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Pandemija je od svojega začetka naša življenja nedvomno postavila na glavo, od šolanja in dela od doma 

in tesnobe, ki smo jo občutili vsakokrat ko je kdo v naši bližini kihnil ali kazal že najmanjše znake okužbe. 

Vendar pa redkeje razmišljamo o njenem globljem vplivu na naše mišljenje o drugih in na  naše odnose z 

drugimi v naši družbi in človeštvom kot celoto. Če bi namreč to storili, bi hitro ugotovili, da je bil ta vpliv v 

večji meri izredno negativen in nas je kot družbo samo še bolj odtujil in še poudaril individualizacijo, ki je 

v našem svetu že tako ali tako izredno prevladujoča. Tako bi lahko rekli, da je pandemija človeštvo 

razčlovečila. 

Za začetek se lahko vprašamo, kaj sploh mislimo, ko trdimo, da je med pandemijo prišlo do razčlovečenja. 

Ta pojav si lahko razlagamo, kot proces v katerem ljudem odvzamemo njihovo človečnost, nekomu odvzeti 

človečnost pa pomeni, da nekoga prenehamo videvati kot človeka in ga namesto tega razumemo kot nekaj 

nečloveškega, bodisi sredstvo za dosego cilja, bodisi le številko. Skozi proces razčlovečenja pa torej drugim 

odvzemamo vedno več in več človečnosti. Ta proces pa se v naši družbi vedno odvija in sami smo že od 

svojih ranih let podvrženi njegovemu vplivu. Tako npr. ko prvič slišimo za koncept smrti oz., da je nekdo 

umrl, nas to pretrese do naših temeljev, ker vse ljudi vidimo kot druga bitja, ki so nam samim enaka. Skozi 

življenje pa se s smrtjo vedno večkrat soočimo, dokler ob njej niti ne trznemo. To pa lahko pripišemo temu, 

da ljudi skozi svoje življenje videvamo vedno bolj kot vse prej kot pa druge ljudi, torej smo človeštvo v 

naših očeh, vsaj do neke mere, razčlovečili. Še posebno pa na tak način videvamo ljudi, katere ne vidimo 

kot sebi enake, kar lahko opazimo, če primerjamo kako mediji poročajo o naravnih nesrečah na Zahodu in 

kako poročajo o podobnih dogodkih, ki so se zgodili v tretjem svetu. Če npr. primerjamo poročanje 

zahodnih medijev o naravnih nesrečah na Zahodu, z njihovim poročanjem o naravnih nesrečah v tretjem 

svetu, vidimo, da tiste na zahodu predstavljajo veliko bolj človeško, tudi, ko so manj obsežne in povzročijo 

manj škode in zahtevajo manj žrtev. Na tej točki pa se moremo vprašati kako je pandemija vplivala na to 

in kaj ta pojav oz. povečana intenziteta tega pojava pomeni za človeštvo kot celoto.  

Če se najprej lotimo prvega vprašanja, lahko najprej izpostavimo vpliv, ki ga je na nas imela statistika o 

poteku pandemije in konstantno medijsko bombardiranje s to statistiko. Vsak dan smo tako večkrat 

poslušali nove podatke o novih okuženih, številu testov, ipd. Ti podatki pa so nam bili vedno predstavljeni 

kot nekaj najbolj vsakdanjega. To je pa na ljudi seveda temeljito vplivalo. Na začetku pandemije smo tako 

zagnali paniko že ob najmanjši možnosti okužbe, sčasoma pa je strah pred okužbo s koronavirusom med 

ljudmi vedno manjši. To pa lahko seveda razložimo z razčlovečenjem. Na začetku pandemije smo tako 

vsako žrtev novega virusa videli kot našega sočloveka, torej smo okužbo in možnost smrti zaradi nje 

dojemali kot zelo človeško tragedijo. Sčasoma pa smo prišli v stik z vse več in več statistike o poteku 

pandemije, zaradi česar pa smo druge ljudi prenehali videvati kot druge ljudi in smo jih namesto tega začeli 



videvati le kot statistične podatke, zaradi tega pa smo prenehali virus in okužbo z njim dojemati kot nekaj, 

kar se zgodi drugim ljudem, zaradi tega pa se je v naših očeh zmanjšala tudi tragičnost tega dogodka in 

posledično strah pred okužbo.  

Alternativna razlaga za ta pojav pa bi lahko bila tudi, da virus prenehamo dojemati kot nekaj kar se lahko 

zgodi nam samim, ko ga prenehamo dojemati kot nekaj, kar vpliva na ljudi in te vidimo le kot statistiko. 

Mi smo namreč ljudje in, če se virus ne dogaja ljudem, potem se tudi nam ne more zgoditi. Do tega pa 

pride, ker ljudje dokaj hitro ne morejo več prenašati socialno distanciranega načina življenja, kar je do 

neke mere razumljivo, saj so socialni stiki ipd. pomemben del naših življenj. Tako nam hitro postane naš 

prejšnji način življenja pomembnejši od življenj drugih ljudi, vendar da si olajšamo svojo vest na druge ljudi 

prenehamo gledati kot na ljudi, saj lahko le tako opravičimo to, da prednost dajemo sebi in našemu načinu 

življenja ne pa drugim ljudem. Medijso poročanje k temu pripomore, vendar k temu prispeva tudi način 

na katerega sprejemamo informacije o pandemiji in način na katerega pridobivamo znanje, ki se nanaša 

nanjo. S tem želimo seveda reči, da to znanje pridobivamo subjektivno, torej ker se počutimo osamljene 

ipd. si želimo našega starega življenja nazaj, zato bomo na vse kar o pandemiji izvemo gledali na ta način, 

torej, da nas lockdown dela nesrečne in je zato slab. Torej je med pandemijo več ljudi začelo misliti na 

enak način kot podporniki teorij zarot, saj tudi ti namreč dajejo prednost svojim čustvom o nečem in nato 

iščejo dejstva, ki njihov pogled podpirajo. To pa nam pokaže veliko število teorij zarot, ki so se pojavile 

med pandemijo v povezavi z virusom ipd. 

V tem času pa nismo samo prenehali druge videvati kot naše soljudi, temveč so nam drugi začeli 

predstavljati celo nevarnost. Seveda je izogibanje drugih, do neke mere popolnoma smiselno, saj se le 

tako lahko obvarujemo pred okužbo. Vendar pa ne smemo pozabiti na  miselni proces, ki takšno obnašanje 

podpira. Ta nam namreč pravi, da moremo druge videvati kot vir nevarnosti za nas in nam najbljižje. 

Razčlovečenje se potemtakem v tem primeru samo še stopnjuje, saj ljudi prenehamo videvati tudi kot le 

nevtralne statistične podatke in jih namesto tega razumemo kot nekaj česar se je potrebno bati. V 

resničnem življenju pa je to opazno, saj mnogi še zdaj občutijo tesnobo, če so preblizu drugemu človeku. 

Na tej točki pa je potrebno še enkrat poudariti, da skrb za svoje zdravje in zdravje svojih bližnjih ni 

negativna stvar, tukaj govorimo predvsem o načinu razmišljanja, ki se je med pandemijo naselil v vseh nas. 

Seveda je ta pojav povezan s prej omenjenim, torej spreminjanjem ljudi v številke, vendar se ta pojavlja v 

popolnoma drugačni skupini ljudi, torej med tistimi, ki se virusa pretirano bojijo, medtem ko se 

spreminjanje ljudi v številke pojavlja predvsem med ljudmi, ki si želijo vrnitve svojega starega življenja in 

si svoje želje opravičujejo s tem, da drugim odvzamejo njihovo človečnost. Vidimo lahko, da oba do sedaj 

opisana odziva na pandemijo izvirata iz čustev, ne razuma, temelje za njiju pa je postavilo razčlovečenje, 

ki ga moremo še dodatno razumeti. 

Ta proces torej vpliva na celotno družbo. Tako lahko opazimo še dodaten razmah individualizma v tem 

času. Do tega pa je prišlo, ker smo zaradi razčlovečenja vse, razen sebe in nam bližnjih, prenehali videvati 

kot ljud, torej je postala skrb le zase in za svoj najožji krog svojcev in znancev, veliko lažje opravičljiva. To 

seveda na družbo vpliva negativno, saj je bolj individualistična družba tudi manj humana družba, če 

namreč druge ne vidimo kot naše soljudi, potem si lažje opravičimo tudi to, da samo opazujemo njihovo 

trpljenje in glede njega nič ne storimo. To se je v resničnosti odrazilo v npr. tem, da so države prvega sveta 

kopičile zaloge cepiv, medtem ko je teh v razvijajočih državah primanjkovalo in kjer jih še danes 

primanjkuje, večinoma pa se temu tudi ni nihče upiral. V individualistični družbi pa je tudi manj 

sodelovanja, ker smo osredotočeni samo nase in naše dosežke, ter hočemo te zadržati le zase. Seveda ima 

ta odpor do sodelovanja negativne posledice za človeštvo kot celoto, saj je bilo prav sodelovanje podlaga 



za nekatere največje dosežke človeštva, npr. izkorenitev črnih koz, vendar pa je pod vplivom razčlovečenja, 

tega sodelovanja vedno manj, zaradi česar pa je človeštvo kot celota na slabšem. 

Poudarjanje individualizma, kot posledica razčlovečenja do katerega je prišlo med pandemijo pa prispeva 

tudi k ohranjanu trenutnega svetovnega redu, torej kapitalizma. To pa se zgodi na več načinov. Najprej 

tako, da nam omogoča opravičevanje tega, da ljudi pošljemo nazaj na delo v nagnetene tovarne, ipd. kljub 

temu, da jih to postavlja v veliko nevarnost. Seveda smo bili na začetku pandemije vsi v samoizolaciji v 

svojih domovih, vendar so naši voditelji dokaj hitro začeli dajati prednost ekonomiji pred varnostjo svojih 

državljanov in so mnoge začeli pošiljati nazaj na delo, tudi v delih gospodarstva, ki za naše preživetje niso 

ključni, npr. gostinstvo ipd. Vse to pa je bilo možno zaradi razčlovečenja teh delavcev, saj smo jih dojemali 

le kot to, kaj lahko prispevajo gospodarstvu, zato se nam ni zdelo sporno te ljudi pošiljati nazaj na delovna 

mesta, kljub nevarnosti, kateri so bili na njih izpostavljeni. 

Od razčlovečenja pa je imela korist tudi farmacijska industrija in njena želja po dobičku, ki je dobila 

prednost pred ljudmi in njihovimi življenji, saj ljudi ni potrebno reševati, če na njih sploh ne gledamo kot 

ljudi. To se nam kaže v dejstvu, da so vsa najpomembnejša cepiva patentirana, zato pa imajo pravico za 

njihovo proizvodnjo le določena podjetja, kar pa povzroča velika pomanjkanja v številu cepiv. Bolj 

konkreten primer tega pa je cepivo, ki so ga razvili na Oxfordu, saj njegovi iznajditelji obljubljali, da bo 

cepivo dostopno vsem proizvajalcem cepiv, kar bi pripomoglo k zagotovitvi zadostnega števila cepiv, a so 

kasneje podpisali pogodbo s podjetjem AstraZeneca, tako pa je to podjetje postalo edino, ki ima pravice 

za proizvodnjo tega cepiva. Torej farmacijska industrija prispeva k pomanjkanju cepiv, podaljšuje 

pandemijo in pospešuje kopičenje cepiv v bogatih državah, to pa je posledica razčlovečenja, zaradi 

katerega si vodje teh podjetij lažje opravičujejo svoja dejanja, javnost pa jih ne drži odgovorne za njih, saj 

je ta pojav vplival tudi na nas same. 

Na tej točki pa se zdi smiselno tudi razmisliti o tem kako je razčlovečenje samo po sebi posledica in nujen 

del trenutno obstoječega sistema in se je med pandemijo samo še dodatno razbohotilo. Tako smo npr. 

med pandemijo opazili, da je razčlovečenje v veliki meri služilo le državnim voditeljem in višjim slojem, ki 

si želijo nadaljevati gospodarsko tekmovanje in stremijo po neomejeni ekonomski rasti. Vendar pa bi bilo 

naivno iz tega zaključiti, da je razčlovečenje le posledica pandemije, do njega je prihajalo namreč že dolgo 

pred njenim začetkom. Tako lahko vidimo, da je razčlovečenje le nujna posledica kapitalizma, saj omogoča 

sebičnost bogatejših držav, ki se je med pandemijo izrazila s kopičenjem cepiv na Zahodu, pred njo pa v 

obliki npr. neokolonializma oz. s kopičenjem bogastva na Zahodu. Prav tako je razčlovečenje omogočilo 

dajanje prednosti gospodarstvu pred ljudmi, ki ga poganjajo, to se je med pandemijo, kot smo že razložili, 

izrazilo predvsem v tem, da smo sredi nje delavce poslali nazaj na nevarna delovna mesta, pred njo pa 

tako, da se pravice delavcev vse bolj krhajo ipd. Vse to pa v veliki meri omogoča razčlovečenje, saj kot smo 

že razložili, lahko tako taka dejanja opravičimo, javnost pa zaradi njih te spremembe v družbi tudi mirno 

sprejme. Tako vidimo, da trenutni sistem ni mogoč brez razčlovečenja, ter da je razčlovečenje njegova 

nujna posledica in je zato smiselno zaključiti, da bi se le to še naprej stopnjevalo tudi brez pandemije in se 

bo nadaljevalo še dolgo po zaključku pandemije. Zato pa lahko trdimo tudi, da je pandemija višjim slojem 

v veliki meri v resnici pomagala, ne škodila, saj je ta proces pospešila in povečala njegovo identiteto.  

Kot vidimo so posledice pandemije veliko bolj daljnosežne kot si ponavadi zamišljamo in v veliki meri jih 

lahko pripišemo temu, da smo v pandemiji prenehali naše soljudi dojemati kot ljudi in smo na njih začeli 

gledati kot na nekaj nečloveškega, bodisi kot na podatke, bodisi kot na to kaj lahko prispevajo ekonomiji 



ali pa kot nevarnost, ki se ji moramo izogibati. To pa našo družbo vodi po nevarni poti, kar pa moremo čim 

prej ustaviti in jo usmeriti s stran poti. 

 


